
پیشـــرفت های فناوری در عرصه جهانی و در راس آن، همه گیر شـــدن 
هـــوش مصنوعـــی، فضای آموزش دنیا را تحت تاثیر قرار داده و ایران نیز 

از آن مســـتثنی نیســـت. امروزه چت جی  پی تی ها با وجود طیف وسیعی 
از کارکردهـــا، به عنـــوان یکـــی از ابزارهـــای مهـــم در انجـــام پژوهش های 
یادی را هم در همین مدت  دانشگاهی شناخته می شوند که حواشی ز
انـــدک ایجاد کرده اســـت. از طرف دیگر ســـرعت تغییـــرات این حوزه و 
همچنین نامشـــخص بودن تحولات آینده به واســـطه هوش مصنوعی، 

شـــرایط جدیـــدی را پیش روی حوزه آموزش قرار داده اســـت. تحولاتی 
که طبیعتا هم ســـرفصل های دانشـــگاهی را تحت تاثیر قرار خواهد داد، 
هم در شیوه آموزش ها و تجهیزات مورد نیاز برای ارائه مباحث علمی به 
یادی هم  دانشجویان، اثر خود را خواهد گذاشت؛ اتفاقی که با سرعت ز
در حال وقوع اســـت و نمی توان آن را کتمان کرد. وضعیتی که می طلبد 

تا متولیان امر در کنار اســـاتید دانشـــگاهی، علاوه بر اســـتفاده از مزایای 
این فناوری جدید، بتوانند خود را نیز با مســـیر امروز دنیا در این عرصه 
همراه کنند. در این گزارش به سراغ سرآمدان 5 دانشگاه کشور رفتیم تا 
در کنار آسیب شناسی این حوزه، از الزامات تغییر وضعیت دانشگاه ها 

متناسب با وضعیت جدید بگویند. 

5 سرآمد آموزشی کشور در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کردند

هوش مصنوعی هنوز جایی در آموزش  ندارد

عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی:

نیازمند کارگروه های تخصصی برنامه ریزی برای هوش مصنوعی هستیم
 ، شـــه ت گو ا د سا مک  ســـیا
عضـــو هیات علمی دانشـــگاه 
شهید بهشـــتی اظهار داشت: 
»ســـرفصل های آموزشـــی مـــا 
به خصـــوص در حوزه فیزیک و 
علوم پایه انطباق بسیار خوبی 
با آنچه در دانشگاه های معتبر 
ی،  یـــس دروس تئور ارائـــه می شـــود، دارد و تصـــور می کنـــم از نظر تدر
کشورمان جایگاه خوبی را در کل دنیا دارد. البته درباره دروس تجربی 
و آزمایشـــگاهی، کمی مشـــکل داشته و باید آزمایشگاه های مجهزتر 
و تجهیزات به روزتری داشـــته باشیم.« او افزود: »هوش مصنوعی نیز 
چندین سال است در دنیا مطرح شده و استفاده آن در دنیا بسیار 
شـــایع بـــوده و روند اســـتفاده از آن نیز به صـــورت تصاعدی در حال 
افزایش است که اهمیت بالای این حوزه را نشان می دهد. این مهم 
هم برای ما و هم دانشـــگاه های پیشـــرفته دنیا یک چالش محسوب 
می شـــود مبنی بر اینکه چطور بتوانند از این حوزه به خوبی اســـتفاده 
ی نباشـــد که از آن تنها برای انجام دادن  کنند یعنی صرفا یک ابزار

تمرین ها بهره گرفت.« 
یح کرد: »مساله  عضو هیات علمی دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی تصر

مهمی که باید به آن توجه شود، این است که باید هوش مصنوعی 
حالت مشورتی را برای فعالیت های علمی داشته و بتوان به عنوان 
کمـــک از آن بهـــره گرفـــت، ایـــن کار هـــم بایـــد به صورتـــی باشـــد تـــا 
کان از هـــوش و ذکاوت خودشـــان بهـــره  دانشـــجویان بتواننـــد کمـــا
گرفتـــه و هـــوش مصنوعـــی را تنهـــا به عنوان ابـــزار جانبی اســـتفاده 
کنند.« سادات گوشـــه افزود: »هوش مصنوعی به خوبی در کشور ما 
در دسترس است و حتی دانشجویان هم به راحتی از آن در انجام 
پروژه هایشـــان اســـتفاده می کنند، اما مســـاله اصلی در این باره آن 
؟ البته این چالش تنها  اســـت که این اســـتفاده بهینه اســـت یا خیر
برای کشـــور ما نیســـت، بلکه در دانشگاه های پیشرفته کل دنیا هم 
ی  ی استفاده بهینه از این فناور همین مساله صدق می کند. باید رو
یزی های خوبی برای استفاده از آن صورت گیرد؛  فکر کرده و برنامه ر
که با توجه به سیر صعودی که در هوش مصنوعی شاهد هستیم،  چرا
یزی درســـتی هستیم.« او بیان  برای بهره گیری از آن نیازمند برنامه ر
داشـــت: »تصـــور می کنم باید در وهلـــه اول کارگروه های تخصصی 
ایجـــاد شـــود و در آن از اســـاتیدی کـــه تخصص شـــان همین حوزه 
است، بهره گرفته شود و در آن تنوع دیدگاه ها را هم داشته باشیم. 
یـــادی دارد و آن هـــم باید در همین  طبیعتـــا ایـــن حـــوزه جای کار ز

کارگروه های تخصصی دنبال شود.« 

عضو هیات علمی دانشگاه رازی: 

الگوی دانشگاه های موفق در عرصه هوش مصنوعی مطالعه شود
عضـــو   ، ه د ا جـــب ز ر میـــر  ا
ی  هیات علمـــی دانشـــگاه راز
با بیـــان اینکه هوش مصنوعی 
یکـــی از مباحـــث مهـــم امـــروز 
در ترندهـــای پژوهشـــی جهان 
به شـــمار مـــی رود که اســـتفاده 
یادی هم از آن در عرصه های  ز
مختلـــف صـــورت می گیـــرد کـــه نمی تـــوان آن را کتمان کـــرد، گفت: 
»در ایـــن دانشـــگاه چند رشـــته در ارتباط با هـــوش مصنوعی ایجاد 
ی اطلاعات گرایش  شـــده که یکی از مهم ترین آنها مهندســـی فناور
ی است که با استفاده از اینترنت اشیا به  ی در کشاورز هوشمندساز
همراه هوشمندی، در این عرصه منجر به افزایش تولیدات کشاورزی، 

... می شود.«  کاهش مصرف منابع آبی و
او ادامه داد: »جنبه دیگر استفاده از هوش مصنوعی به حوزه آموزش 
برمی گردد که قطعا باید امروز به یکی از مســـائل مهم در دانشـــگاه ها 
که تحقق این مساله باعث بالا  تبدیل شده و مورد توجه قرار گیرد؛ چرا
ی در این زمینه خواهد شد.« عضو هیات علمی  رفتن میزان بهره ور
یـــح کـــرد: »تصور می کنم هنـــوز هوش مصنوعی  ی تصر دانشـــگاه راز
ی  در دوران جوانـــی خـــودش به ســـر می برد و به همیـــن دلیل باید رو

الگوهای مختلف مرتبط با آن کار کرد یا الگوهای مرتبط با این حوزه 
در دانشگاه های موفق دنیا را بررسی کرد تا بتوانیم به یک الگوی جدید 
در این زمینه برســـیم و این طور نیســـت که بگوییم الگوی دقیقی در 

یم که بتوانیم استفاده کنیم.«  این زمینه دار
رجب زاده بیان داشت: »خوشبختانه طی سال های گذشته وزارت 
علوم به بحث ســـرفصل های درســـی توجه ویژه ای داشـــته تا جایی 
کـــه حتـــی ســـرفصل های درســـی که بیش از 10 ســـال قدمـــت دارد را 
منسوخ و به 50 دانشگاه در کشور این مجوز را تفویض کرده تا امکان 
به روزرسانی سرفصل ها را داشته باشند و این کار را نیز به شکل های 

مختلف دنبال می کند.« 
او در همیـــن زمینـــه گفـــت: »از ســـال گذشـــته نیز جنبـــه دیگری به 
گر رشته ای  بازنگری ســـرفصل های درســـی اضافه شده که طبق آن ا
طرف قرارداد با صنعت باشـــد به این معنی که آن صنعت تعدادی 
دانشجو را در آن صنعت مرتبط بپذیرد، مجاز می شویم که 40 واحد 
از برنامه درسی آن رشته را متناسب با آن صنعت خاص، تغییر داده 
یس  و برای دانشجویانی که تحت بورسیه آن صنعت در می آیند، تدر
کنیم. به روزرســـانی ســـرفصل ها در حقیقت امروز پویا شده و از این 
حیـــث اهمیـــت بالایـــی دارد و می توان این مســـاله را در عرصه های 

مرتبط با هوش مصنوعی نیز دنبال کرد.« 

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی: 

باید تعاملات بین المللی در عرصه جهانی را تقویت کنیم
ی رفســـنجانی، عضو  کسار علی خا
مـــه  علا ه  نشـــگا ا د ت علمـــی  هیا
گفـــت: »معتقـــدم در  طباطبایـــی 
بحـــث همـــگام حرکـــت کـــردن بـــا 
دانـــش و دانشـــگاه جهانـــی، بایـــد 
ســـرفصل هایمان را مـــورد بازنگـــری 
قـــرار داده و تـــلاش کرده تا دانش روز 
را به دانشجویان و جامعه علمی مان منتقل کنیم، بخشی از این علم نیز 
علوم پایه اســـت که همیشـــه می توان مورد اســـتفاده قرار گیرد. اما حرکت 
کردن به سمت ترندها و روندهای جهانی، نیازمند آن است تا ما تعاملات 

بین المللی داشته و اساتید، دانشجویان و به صورت کلی دانشگاه های ما 
با دانشگاه های جهانی و جوامع علمی دنیا در ارتباط باشند.« 

ی تعاملات بین المللی، باید بتوانیم تبادل استاد،  او افزود: »از طریق برقرار
دانشـــجو و دانش را داشـــته باشـــیم و آن زمان است که می توانیم بگوییم 
در مســـیر دانش جهانی قرار گرفته ایم. مســـاله دیگر اینکه جریان دانش 
جهانی در تضاد با مسیر دانش داخلی نیست، در حالی که گاهی این طور 
تصور می شود اما واقعیت آن است که دانش، تنها دانش است؛ هر چند 
دانش می تواند هم در مســـیر درســـت حرکت کرده و هم در مســـیر غلطی 
قرار گیرد.« عضو هیات علمی دانشـــگاه علامه طباطبایی بیان داشت: 
»اســـاتید و دانشـــجویان مـــا نیازمنـــد آن هســـتند با مطالعـــه، ارتباطات و 

شرکت در همایش ها و کنفرانس های بین المللی و حضور در فرصت های 
یـــان نیازهای  مطالعاتـــی، بـــا علـــم روز بیش از پیش آشـــنا شـــده و در جر
جهانی و داخلی قرار گیرند و در گام بعدی آن مباحث را نیز به درســـتی 
به نسل های بعدی منتقل کنند تا بتوانیم همگام با پیشرفت های جهانی 
کساری رفسنجانی بیان  در عرصه های مختلف علمی حرکت کنیم.« خا
یم، هر چند شـــاید در  یادی با دنیا دار داشـــت: »نمی گویـــم امـــروز فاصله ز
ی  گر مســـیر سیاستگذار برخی از زمینه ها کمی عقب افتاده باشـــیم اما ا
و مدیریت ما درست باشد، خیلی زود می توانیم به صف جامعه علمی 
گر بخواهیم خودمان را از جوامع جهانی به دلایل مختلف  بپیوندیم ولی ا
جدا کنیم، طبیعتا ممکن است به حدی عقب بیفتیم که دیگر رسیدن به 

دیگر کشورها غیرممکن باشد. اگر سیاستگذاری ها و برنامه ریزی هایمان 
درست بوده و باور آن را داشته باشیم که علم و دانش، جهانی است حتما 
موفق خواهیم بود.« او خاطرنشان کرد: »مباحثی مانند چت جی تی پی ها 
که  گیر شدن هستند را نمی توان آسیب زا دانست؛ چرا که امروز در حال فرا
هر آنچه وجود دارد، می تواند در جهت منفی یا مثبت مورد استفاده قرار 
گیرد. طبیعتا اندیشه منفی نتایج منفی و اندیشه مثبت نیز نتایج مثبت 
خواهد داشـــت و باید اندیشـــه هایمان را درســـت کنیم و بدانیم که هوش 
... واقعیت های امروز دنیا به شمار می رود و  مصنوعی، چت جی تی پی و
فاصله گرفتن از آنها ما را به جایی نمی رساند، بلکه باید مثبت اندیشیده 

و تعامل درستی داشته باشیم و مسیر را بر این اساس دنبال کنیم.« 

دانشیار دانشگاه تبریز:

هنوز هوش مصنوعی در سرفصل های دروس ورود نکرده است
مهتـــا اســـکندرنژاد، دانشـــیار 
دانشـــگاه تبریز با بیان اینکه 
هوش مصنوعی مســـاله بسیار 
مهمـــی در دنیـــای امـــروز بـــه 
شمار می رود، گفت: »جالب 
اینجاست که در داخل کشور 
ی  نیز چند ســـالی می شود رو
یان در رشـــته های مختلـــف اعـــم از علـــوم انســـانی،  دانشـــجو
علـــوم پایـــه، فنـــی و مهندســـی در حـــوزه هـــوش مصنوعـــی مانور 
ی  می دهند. طبیعتا باید وزارت علوم یک ترتیبی برای آماده ساز
یان  یـــد تا هم اســـاتید و هم دانشـــجو یرســـاخت ها در نظـــر بگیر ز
بتواننـــد در کارگاه هـــای مختلـــف شـــرکت کـــرده و از ایـــن طریق 
ی شـــان کننـــد.« او  بتواننـــد هـــوش مصنوعـــی را وارد حیطـــه کار
افـــزود: »در حال حاضـــر افراد به صورت شـــخصی در حوزه هوش 
مصنوعـــی فعالیـــت و مطالعه می کنند و حتی آموزش می بینند، 
ی صورت گیرد، حتما  ی این حوزه سرمایه گذار گر رو در حالی که ا
یع تر محقق  می تواند گســـترده تر شده و پیشـــرفت های آن نیز سر
شـــود.« دانشـــیار دانشـــگاه تبریز بیان داشـــت: »متاســـفانه هنوز 
مقوله هوش مصنوعی وارد ســـرفصل های درســـی ما نشـــده و در 
که امروز  یژه ای شـــود؛ چرا بازنگـــری بایـــد بـــه این مبحـــث توجه و
گر ما حواس مان  جهان به این ســـمت در حال حرکت اســـت و ا
بـــه این نکته نباشـــد، حتما از دنیا عقـــب خواهیم ماند. هرچند 
یان ایرانی به اندازه ای فعال  خوشبختانه دانشمندان و دانشجو
و علاقه مند هســـتند که نمی گذارند کشـــور عقب بماند اما قطعا 

یرســـاخت های لازم آماده نشـــود، بـــه ســـختی می توانیم به  گـــر ز ا
برخـــی از مباحث این حوزه دسترســـی پیدا کنیم.« 

یـــح کـــرد: »هرچنـــد شـــاید تصـــور شـــود، هوش  اســـکندرنژاد تصر
مصنوعی حوزه جدیدی اســـت، اما باید به این مســـاله توجه کرد 
کـــه از همـــان ســـال هایی که اینترنت ایجاد شـــد، به این ســـمت 
حرکـــت کرده ایـــم یعنـــی وقتـــی بـــا همین گوشـــی در دســـت مان 
کـــه می خواهیـــم را جســـت وجو  می توانیـــم به راحتـــی مباحثـــی 
کنیم، نشان می دهد که از مدت ها پیش بحث هوش مصنوعی 
وجود داشـــته اســـت. مســـاله دیگر اینکه نمی توانیم این حوزه را 
گـــر قرار به این کار باشـــد هـــم در ابتدا  یـــم و حتـــی ا نادیـــده بگیر
باید دانش کافی برای بررسی آن را داشته باشیم تا از این طریق 
. طبیعتا  بتوانیـــم بگوییـــم فلان حوزه علمی خوب اســـت یا خیـــر
اینکه نتوانیم به آن حوزه به صورت کامل دســـت پیدا کنیم ولی 
بگوییم آن حوزه خوب نیســـت، قطعا کار درســـتی نخواهد بود.« 
او افـــزود: »واقعیت آن اســـت کـــه باید در گام اول دانش کافی را 
گر براساس همین  در ارتباط با هوش مصنوعی داشته باشیم و ا
دانش، به این نتیجه رسیدیم که این حوزه خوب نیست، با پیدا 
یم.« دانشـــیار  یـــن بـــرای آن، این حوزه را کنار بگذار کـــردن جایگز
یرســـاخت های لازم  بـــاره چگونگی توســـعه ز یـــز در دانشـــگاه تبر
هوش مصنوعی در ســـطح دانشـــگاهی خاطرنشان کرد: »مسلما 
افـــرادی کـــه در این زمینـــه کار کرده و دارای تخصص هســـتند، 
باید کارگاه های آموزشـــی را برگزار کنند و همچنین نرم افزارهای 
یژه مرتبط با آن در دسترس همه قرار بگیرد و اولین گام همین  و

اســـت که باید برداشته شود.« 

عضو هیات علمی دانشگاه تهران: 

تغییرات متناسب با هوش مصنوعی باید از بدنه دانشگاه آغاز شود
عضـــو   ، ی و خســـر متیـــن  ا ر
هیات علمی دانشـــگاه تهران 
گفـــت: »نه تنها کشـــور ما بلکه 
در دنیا یک ســـردرگمی وجود 
دارد مبنی بر اینکه نســـبت به 
تغییر و تحولی که تا این میزان 
یع در حال رخ دادن است،  سر
چطـــور بایـــد روبه رو شـــویم. تصور می کنم از همه مهم تر آن اســـت 
که اســـاتید ما به ویژه اســـاتید پیشکســـوت مان که سال ها در حوزه 
آمـــوزش فعالیـــت کرده انـــد، بتواننـــد خود را با شـــرایط جدید وقف 
داده و روش هایشـــان را بـــا آن منطبـــق کننـــد.« او ادامه داد: »ما نه 
ی هوش مصنوعی را انکار کـــرده و نه می توانیم  می توانیـــم اثرگـــذار
آن را از زدگی دانشـــجویان و اســـاتید حذف کنیم، بلکه تنها باید 
یـــم که چطـــور در کنار این ابزارها زندگـــی کنیم. به همین  یـــاد بگیر

دلیل معتقدم مســـاله هوش مصنوعی بیشـــتر از آنکه یک موضوع 
فناورانه باشد، یک مساله انسانی است. همچنین در حوزه محتوا 
نیز باید به این مســـاله توجه شـــود هوش مصنوعی در همه رشته ها 
ی برای تولید  ورود خواهـــد کـــرد و هـــم می توان از آن به عنوان ابـــزار
یح  محتوا اســـتفاده کرد.« عضو هیات علمی دانشـــگاه تهران تصر
یم کـــه چطور هـــوش مصنوعـــی می تواند  کـــرد: »مـــا بایـــد یـــاد بگیر
یع تر کنـــد و در عین حال نباید  فعالیت هـــای مـــا را راحت تر و ســـر
جلوی خلاقیت ما را نیز بگیرد و این مساله اهمیت بسزایی دارد 
کـــه بایـــد به آن توجه کرد. مســـاله اصلی درباره حوزه های جدیدی 
مانند هوش مصنوعی آن است که تغییر و تحول نسبت به آن باید 
از خود بدنه دانشگاه ها شروع شود و مسئولان تنها باید زمینه های 
آن را فراهم کنند تا خود اســـاتید بتوانند به نتایج مطلب برســـند. 
در حقیقـــت نبایـــد این طور باشـــد که بگوییم از ســـطح بالا نیاز به 

یم.«  تغییـــر در این زمینه دار

»فرهیختگان« از دومین اجلاس سرآمدان آموزشی گزارش می دهد 

بازنگری آیین نامه ارتقا  برخی وظایف اساتید را پررنگ تر کرد
روز گذشته دومین اجلاس سرآمدان آموزشی با حضور محمد علی 
زلفی گل وزیر علوم تحقیقات و فناوری، روح الله رازینی معاون آموزشی 
وزارت عتـــف، مصطفـــی رســـتمی رئیـــس نهاد نمایندگـــی رهبری در 
دانشـــگاه ها و عبدالله معتمدی رئیس دانشـــگاه علامه طباطبایی در 
این دانشگاه برگزار و از 19 سرآمد آموزشی در دانشگاه های مختلف 

کشور تقدیر شد. 
در ابتدای این مراسم مصطفی رستمی، با تشریح سجایای اخلاقی رئیس جمهور 
شهید گفت: »ما در دوره مختلف ریاست جمهوری های متفاوتی داشتیم اما 
در دولت سیزدهم رئیس جمهوری داشتیم که از جهات مختلف آموزه های 
فراوانی را در حوزه حکمرانی در جوامع داشت.« وی در ادامه تصریح کرد: »قطعا 
هیچ کس از نقد بر عملکرد خود مصون نیست، به جز معصومین هیچ کسی 
بی خطا نیست. اما اینکه در شرایطی باشیم که بتوانیم تراز مسئولیت را ارتقا 
بدهیم توفیقی است که خدا نصیب شهید جمهور رئیسی کرد.« رئیس نهاد 
نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها تاکید کرد: »ما در این دوره توفیقات 
فراوانی در وزارت علوم شاهد هستیم که توجه به سرآمدان آموزشی یکی از این 
موارد است. با تغییر دانشگاه ها از آموزش محور به پژوهش محور و همچین سایر 
مقوله ها، کمترین توجهی به مقوله آموزش که پرکاربردترین بخش های دانشگاه 
است صورت گرفت. بر این اساس حمایت ها و تشویق ها برای سوق دادن به 

سمت پژوهش بود و به رسالت اصلی استاد که آموزش است بی توجهی صورت 
گرفته بود.« این مقام مسئول مقوله تربیت دانشجو، کارشناس و انسان تراز را جزء 
مسئولیت های مهم اساتید دانست و گفت: »توجه به نقش های مهم اساتید 
دانشگاه ها موجب غفلت این نقش شده و بیشتر توجهات بر آیین نامه ها بر 
پژوهش تکیه دارد. بنابراین بازنگری آیین نامه ارتقا موجب توجه به بخش های 
کمتر توجه شده اعضای هیات علمی است چون جریان تربیت دانشجو در 
فضای آموزش صورت می گیرد، حتی جریان پژوهش بخشی از فرآیند تربیتی 
و آموزشی استاد بود.« رستمی خاطرنشان کرد: »باید لازمه تربیت دانشجو و 
طراحی جریان آموزش و تربیت بخشی از وظیفه استاد در دانشگاه باشد. این 
در حالی اســـت که مهارت معلمی جزء ســـرفصل های معلمی در دانشگاه 
نیست و قرار بود این امر در دانشگاه فرهنگیان و تربیت مدرس صورت بگیرد.« 

   آموزش خوب، لازمه  رسیدن به فناوری است
در ادامه محمدعلی زلفی گل با اشاره به آغاز کار در وزارت علوم در دولت سیزدهم 
ادامـــه داد: »در بـــدو ورود بـــه وزارت علـــوم پنج اولویت را تعیین کردیم که شـــامل 
مرجعیـــت و دیپلماســـی علمی، فناوری و نوآوری؛ آمـــوزش، پژوهش و برون داد 
هدفمند؛ نوآوری فرهنگی و فرهنگ نوآوری؛ شاگرد، فناوری و نوآورپروری؛ تولید 
خدمت، ثروت و سرمایه از دانش است.« وزیر علوم افزود: »بنابراین تلاش کردیم 

شـــاخص های این پنج اولویت را ارتقا دهیم. بخشـــی از این اولویت ها آموزش 
هدفمند اســـت. مبنای هر پیشـــرفت آموزش اســـت. اگر می خواهیم پژوهش، 
صنعت، فرهنگ و فناوری خوبی داشته باشیم همه از آموزش اتفاق می افتد. 
امروز به این نتیجه رســـیدم مملکتی آباد می شـــود که مردم دانا داشـــته باشد اگر 
بخواهیم جامعه دانا داشـــته باشـــیم مبنای اصلی آن آموزش است.« وزیر علوم 
افزود: »برای همین باید آموزش را جدی بگیریم، آموزش خوب پژوهش و فناوری 
خوب را شـــکل می دهد بنابراین تصمیم گرفتیم به آموزش بیشـــتر توجه کنیم و 
معلم هایی که در دانشگاه ها بیشتر وقت می گذارند به عنوان ارزش دیده شوند. 
آموزش در دانشگاه رکن اصلی است برای همین طرح سرآمدان آموزشی را طراحی 
کردیم.« وی افزود: »هدف ما از طراحی طرح سرآمدان آموزشی این نیست که چند 
نفر سرآمد آموزشی شوند هدف این است که یک جریان و امر مقدس را بها دهیم. 
انتخاب شما به عنوان سمبل یک ارزش گذاری و رقابت است برای همین برای 
ما مهم است سرمایه نمادین جامعه در امر آموزش را معرفی کنیم تا مابقی اساتید 
از شـــما فرا گیرند.« وزیر علوم با بیان اینکه ما اگر می خواهیم نســـل پاســـخگو به 
جامعه تحویل دهیم باید اول خود به عنوان استاد پاسخگو باشیم. بحث سرآمد 
آموزشی یک نوع نگاه و راهبرد است، گفت: »ما باید نسل جوان را متقاعد کنیم 
آموزش حضوری و غیرحضوری متفاوت است و این موضوع باید تبدیل به طرح 
تحقیقاتی شود. نسل جوان ما باید متقاعد شود که حضور او در سرکلاس ضرورت 

دارد. باید به این موضوع فکر کرد.« زلفی گل افزود: »وقتی می خواهیم کتاب های 
بومی تالیف کنیم باید مشخص کنیم کتاب درسی چه ویژگی هایی داشته باشد. 
بحث مهارت محور کردن آموزش دیده شود بنابراین برای این موضوع دستورالعملی 
تهیه کردیم که ابلاغ شد. از این به بعد کتاب هایی که نوشته شود مشخص است 

باید چه خروجی داشته باشد و به چه نکاتی توجه شود؟« 
 

   جایگاه آموزش در نظامات آموزشی تقویت شد
در بخش پایانی این مراسم نیز روح الله رازینی، معاون آموزشی وزارت علوم درباره 
جایـــگاه آمـــوزش در نظـــام آموزش عالی اظهار داشـــت: »جایگاه آموزش با وجود 
تغییرات همواره مستحکم و پایه و اساس آموزش عالی است. اگر در پی افزایش 
ظرفیت علوم و تحقیقات و فناوری هستیم باید توجه ویژه ای به آموزش داشته 
باشـــیم. مطالعات تاکید دارند نقش محوری در دانشـــگاه ها جایگاه معلمی و 
آموزش است و با وجود تحولات باید به آموزش توجه ویژه داشته باشیم.« معاون 
آموزشی وزیر علوم با بیان اینکه بخشی از تدابیر اتخاذشده در حوزه آموزش به حوزه 
اساتید مربوط می شود، گفت: »تدابیر و سیاست هایی نیز برای حوزه مدیریتی 
لازم است تا نظام آموزشی تقویت و متناسب سازی شود. بر این اساس بخشی 
از تدابیر برعهده وزارت علوم انجام و در ســـه ســـال گذشـــته جایگاه آموزش در 
نظامات آموزشی تقویت شد. همچنین به اساتید نقش آفرین بیشتر توجه شد.«  
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